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Ve dnech 3. – 5. května, tedy o již tradičním hodovém 
víkendu sv. Floriána, proběhly oslavy 850 let od první 
písemné zmínky o Skrbeni. 

Návštěvníci a všichni účastníci nás znovu ubezpečili 
o tom, že „hody jsou jejich“ a že tradice jsou u nás na 

Slavnostní hodový 
víkend sv. Floriána

Hané hluboce zakořeněny ve všech srdcích, bez ohle-
du na jejich stáří. Počasí až na pár sobotních kapek na-
štěstí vyšlo skvěle, hanácké kroje byly vidět celý víkend 
na každém rohu a všichni byli spokojení. Hudba, tanec, 
dobré jídlo i pití, veselí, poutavý program, a hlavně dobrá 
nálada, to vše převládalo v celé Skrbeni. Témata zajíma-
vých výstav na Domě služeb, ve škole, v knihovně i v Ko-
munitním centru, a také doprovodný program ve školce, 
na sále, farské zahradě, u nádraží, na návsi, v kostele, 
v Hospodě Na Návsê i Restauraci Na Statku si vždy našly 
své příznivce. 
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Na celkové přípravě hodů, jednotlivých výstav, dalších 
atraktivních akcí a doprovodného programu (a přede-
vším na jejich realizaci) se podílelo mnoho občanů, spol-
ků, institucí i dalších účinkujících a spolupracujících lidí. 
Jmenovitě bychom chtěli jménem Obecního úřadu Skr-
beň poděkovat: panu Vratislavu Obšelovi, Kamilu Jureč-
kovi a zdejšímu Sboru dobrovolných hasičů; paní Věře 
Vrobelové a Marii Nerušilové ze skrbeňské knihovny; 
panu Antonínu Trubačíkovi a Mysliveckému spolku Skr-
beň; paní ředitelce Jarmile Kulaté, Vladimíře Zapletalové 
a žákům skrbeňské ZŠ; paní Lence Adamcové a žákům 
skrbeňské MŠ; paní Jance Protivánkové a místnímu Se-
niorklubu; paní Růženě Pudilové, Vendule Pozdíškové 
a spolku Skrbeňáček; spolku Vodáci; fotbalistům So-
kol Skrbeň; hokejistům HC Hřebci Skrbeň; panu Josefu 
Sulovskému z Hospodê Na Návsê; paní harmonikářce 
Petře Pallové a Peteru Mydlarikovi; manželům Dolečko-
vým z Restaurace Na Statku; vlajkonoškám paní Janě 

Motzkové a slečně Denise Navrátilové; panu Josefu 
Fialovi a folklórnímu kroužku Floriánek; panu Marcelu 
Špačkovi ze Dvora; P. Ondřeji Jiroutovi; panu Vladimíru 
Bodlákovi a Jiřímu Vinklerovi za Smíšený pěvecký sbor 
z  Příkaz; dechové hudbě Nákelanka a jmenovitě jejím 
členům, Vítu Vrbkovi a Hugu Hradilíkovi; panu Janu Vy-
mětalovi; slečně Andree Velecké; panu Lukáši Matysovi; 
panu Miloši Němcovi a hudební skupině Trio z Olomouce; 
národopisnému souboru Pantla z Nákla; country kapele 
Karanténa; hudební skupině Skrol; panu Michalu Bro-
žíkovi a Václavu Obrovi z Muzea kočárů v Čechách pod 
Kosířem; hanácké kapele Stracené Ráj v čele s panem 
senátorem Markem Ošťádalem; spřáteleným hasičským 
sborům; místním i přespolním stánkařům; kolotočářům 
s pouťovými atrakcemi a mnoha dalším lidem, kteří při-
spěli svou pomocí nebo třeba jen radou ke zdárnému 
průběhu oslav.

Lukáš Ruffer a Matěj Vymětal

Zahraniční  
návštěva  
potomků  
Skrbenských  
z Hříště
V rámci oslav 850 let obce  
Skrbeň a hodového víkendu jsme 
u nás v obci uvítali potomky rodu 
Skrbenských z Hříště. 

V pátek večer na vernisáž výstav 
a vystoupení Muzea kočárů přijel 
Prof. Dr. Gobert baron von Skrben-
sky z Vídně se svou jedinou dcerou 
Victorií Gobertinou, která v součas-
nosti žije v Londýně a přiletěla do 
ČR jen kvůli návštěvě našich oslav. 
V sobotu (taktéž z Vídně) přijel Phi-
lipp baron von Skrbensky se svou 
dcerou Elenou. V  odpoledních ho-
dinách dorazili ještě zástupci nižší 
rytířské větve z Německa – bratři 
Thomas a Carsten von Skrbensky. 
Tyto dvě větve Skrbenských z Ra-
kouska a Německa se osobně nikdy 
nesetkaly. Bylo to tedy i pro ně zají-
mavé setkání v kolébce svého rodu. 
Všichni byli velmi mile překvapeni, 

jak se naše obec vyvíjí a vzkvétá, někteří zde byli po revoluci na návštěvě, ale 
téměř nikdo z místních o jejich příjezdu nevěděl, a tak mohli srovnat tehdej-
ší stav se současným. Prošli si obec a podívali se i do budovy tvrze, kterou 
jejich předek získal téměř před 500 lety. Byli poctěni naším uvítáním a také 
tím, že se o jejich rod zde někdo zajímá i tak dlouho po jejich odchodu odsud 
před 450 lety. Potomkům rodu Skrbenských byly předány pamětní mince a 
kniha Paměti obce Skrbeň. Někteří se zúčastnili i slavnostního krojovaného 
průvodu, kde měl Gobert von Skrbensky proslov v češtině. Prof. Dr. Gobert 
baron von Skrbensky se ve svém proslovu (předneseném při sázení jubilejní 
lípy na prostranství u obchodu v sobotu 4. května) soustředil na společné 
znaky erbu jejich rodu a znaku obce Skrbeň. Určitě bychom měli ocenit jeho 
gesto – snahu číst jej v češtině, ačkoli vůbec náš mateřský jazyk neovládá. 
Je vidět, že současní potomci Skrbenských z Hříště si uvědomují svou rodin-
nou historii, jsou na ni patřičně hrdí a předávají si ji stále z generace na ge-
neraci. Pan baron mluvil o erbu vladyků z Hříště, jehož původ sahá do doby 
o staletí dříve, než přišli do Skrbeně. Velkou podobnost s tímto vyprávěním 
můžeme nalézt v díle Zrcadlo slavného Markrabství moravského od Bartolo-
měje Paprockého z Hlohol z konce 16. století: 
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Vážení spoluobčané, vážení hosté, kamarádi,
sešli jsme se tu dnes, abychom společně oslavili 850 let 
trvání obce, v níž někteří z nás zapustili díky předkům 
hluboké rodové kořeny, jiní zde svůj domov našli teprve 
před nedávnem a vazbu k ní si postupně vytvářejí. Pro 
všechny je ale Skrbeň, hanácká obec poblíž Olomou-
ce, domovem. Místem, kam se vracíme po celodenních 
pracovních povinnostech, místem, kde bychom se měli 
a chtěli cítit dobře a bezpečně, rádi v něm pobývat i se-
tkávat se s přáteli a sousedy.
A to je to podstatné. Právě ona pospolitost, ať v podobě 
sousedského popovídání přes plot, posezení se známý-
mi v hospodě či ve formě účasti na společných akcích 
spolků i obce, to je to, co dává místu duši. Naplňuje je 
životem i smyslem. Pocitem, že sem všichni patříme a že 
nám na něm záleží.
Ve Skrbeni se lidé schází, ať už doma, v hospodě, na uli-
ci, či kdekoli jinde po dobu 850 let a já doufám, že mini-
málně ještě dalších 850 let scházet budou. My, dnešní 
Skrbeňáci, jsme dědici a pokračovateli těch, kteří byli 
před námi. A navazujeme na jejich mnohdy velmi těž-
ké osudy, z nichž bychom se měli poučit a uvědomit si, 
že život, který žijeme je sice náročný a doba složitá, se 
strázněmi našich předků se to však srovnat nedá. 

I naše vesnice si během oněch 850 let prošla pohnutými 
chvílemi a musela několikrát povstávat z popela. Napří-
klad během třicetileté války, kdy konflikt přečkalo pouze 
21 z 56 zdejších usedlostí, nebo po válečných událos-
tech z května 1945, kdy byla Skrbeň bombardována. 
Lidé svůj domov ale nikdy neopustili. Vždy znovu byly 
domy opraveny, pole oseta, protože tady byli oni i jejich 
děti doma.
A to je odkaz, který bychom si dnes v rámci oslav 850. vý-
ročí měli uvědomit silněji než kdy jindy. Jsme pokračo-
vateli, nositeli vzkazu pro naše děti a jejich potomky. 
Vzkazu, že ve Skrbeni je náš i jejich domov, že stojí o něj 
usilovat, zlepšovat ho i o něj bojovat. Aby zde bylo pří-
jemné místo k životu pro všechny.
Naší obci přeji k osmisetpadesátinám vše nejlepší, vě-
řím, že se bude dál rozvíjet a vzkvétat a že ji čeká světlá 
budoucnost. 
Dovolte mi, abych v této souvislosti ocitoval slova učite-
le národů, Jana Amose Komenského:
„Cílem je, aby člověk viděl před sebou jasnou cestu ži-
vota, po ní opatrně vykračoval, pamatoval na minulost, 
znal přítomnost a předvídal budoucnost.“

Lukáš Ruffer

Jelikož podmínky při proslovech byly, jaké byly, a ne všichni dobře slyšeli (tímto děkujeme těm, kteří při 
proslovech neklábosili) přidáváme na žádost i proslov starosty: 

„Tak tolikéž o tomto černém štrychu, tato dávní po-
věst se nachází, že za oněchno válečných králův mar-
komanských, když sau rozličné krajiny pod moc svau 
podbíjeli, předek rodu tohoto, vojsko pána svého, kte-
réž do nebezpečných míst uvedené bylo, odloživši 
na to zdraví své, skrze veliká bláta a zemi bahnitau ve 
zdraví převedl. A když jest brod vynalezl, jel k svým to-
varyšům dobrým klusem s radostí (kteréžto slovo klus, 
Slaváci jmenují Hřištiau, jehož až posavád Rusaci uží-
vaji.) kteréhožto král vzřevši, za tu službu, na věčnau 
památku cesty černé na bílém poli za znamení rytířské 
užívati rozkázal. Ten chtíce, aby věčná paměť toho tr-
vala, založil zámek a dal mu jméno Hřiště, z kteréhož se 
až posavád potomkové jeho píší.“

Proslov Prof. Dr. Goberta svobodného pána  
von Skrbensky:

Dámy a pánové, 
je mi velkým potěšením a ctí, že se mohu se svou dce-
rou Victorií zúčastnit vašich oslav. Jméno nás spoju-
je na několika úrovních: Koňská hlava, snad ve cvalu 
(klusu), je znak obce. Naše druhé jméno je odvozeno 

od starého kmene slova, ve středověku užívané pro 
turnajové hřiště a nyní prostě hřiště. Stříbrné pole ve 
znaku je středověká říční krajina ve stříbrném měsíč-
ním světle. Tmavý pruh uprostřed je tmavý brod přes 
záplavy, který má družinu bezpečně dovést na druhý 
břeh. A o to jde především: najít správnou cestu, tehdy 
stejně jako dnes, aktuálnější než kdy jindy. Já osobně 
jsem se často snažil jednat v souladu s tímto heslem: 
„Recte faciendo, neminem timeo!“, konat správně a ni-
koho se nebát. Osobně si myslím, že v dobách převratů 
a obnovy může pomoci právě tato myšlenka. Když se 
podíváme na znak, můžeme bez obav udělat další krok 
a s důvěrou hledět do budoucnosti, do dalších 850 let. 
Děkuji vám za pozornost.

Po proslovu pan baron propůjčil na neurčitou dobu 
a  předal do našich rukou část koňského postroje – 
ohlávku, kterou na svých koních užíval kardinál Lev Skr-
benský z Hříště během svého působení jako arcibiskup 
pražský (1899-1916), jež je součástí soukromého ma-
jetku pana barona. Přál si, aby byla v obci vystavena na 
zhotovené koňské hlavě na odiv a památku našeho se-
tkání.      Matěj Vymětal
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Upozornění na přednosti  
v ulicích Nádražní, Slunečná  
a Lipová

Zvýšení příspěvku 
na děti 

INFORMACE Z OBCE

Nová ulice Slunečná se nám pomalu rýsuje a provoz na 
ní se postupně zvyšuje. Obec po konzultaci s policií ČR 
a projektantem půjde s aktuálním „trendem“ a nebude 
upravovat přednosti v jízdě. 
Ulice Slunečná, Nádražní i Lipová spadají do kategorie 
místní komunikace a platí zde přednost zprava. Vyjíž-
díte-li z ulice Nádražní směrem k nádraží, musíte dát 
autu jedoucímu z ulice Slunečná přednost. Stejně tak, 
jedete-li naopak od nádraží směrem ke Slunečné, dá-
váte přednost jak autům z Lipové, tak z Nádražní.  

Zastupitelstvo obce zvýšilo poskytovaný příspěvek na 
zájmové aktivity dětí na 1 500 Kč na každé dítě ročně. 
Žádat lze za děti, které v daný kalendářní rok dovršili 
věk minimálně 4 let, maximálně 18 let. Žádat můžete 
i nadvakrát (např. o 1.000 Kč na jaře a pak ještě o 500 
Kč na podzim). Podmínkou je, že platba za aktivity dětí 
proběhla v příslušném kalendářním roce. Formuláře žá-
dostí najdete na: skrben.cz/formulare-pro-dotace.

Po několika komplikacích konečně zahájil stavební 
úřad řízení ve věci rekonstrukce ulice Jos. Fialy. Pokud 
nenastanou další komplikace, pravomocné stavební 
a územní povolení bude k dispozici 28. června. Zahájení 
stavby tedy očekáváme na přelomu června a července. 
O aktuální situaci budeme informovat pomocí e-roz-
hlasu, klasického rozhlasu a na webu obce.  
Obec má zároveň k dispozici povolení k zázemí na hřišti 
a cyklostezce Skrbeň-Křepelka. V případě cyklostez-
ky obec usiluje o zisk dotace. Obě tyto akce časově 
ustoupily rekonstrukci Jos. Fialy, jelikož na ni územně 
navazují a jejich realizace dle předpokladu proběhne 
příští rok.

Lukáš Ruffer, starosta obce

Rekonstrukce ulice 
Jos. Fialy a další akce

Vážení, omlouváme se za tiskové chyby v novém vydání 
knihy Paměti obce Skrbeň. 
Pokud máte knihu zakoupenou, prosíme, stavte se na 
obecní úřad. Dostanete korekturní list a samolepky. 
Můžete si vybrat ze dvou variant – buď se pouze vloží 
korekturní list do knihy, nebo se fotografie přelepí sa-
molepkami. Děkujeme za vstřícnost!

Korektura Pamětí 
obce Skrbeň

Letí, letí plno žen a dětí, všichni na koštěti. Dnes již ne-
hrozí inkviziční procesy, takže rej čarodějnic mohl začít. 
Blízkost Filipojakubské noci přivolala velké rejdění skr-
beňských dětí. Sobotní den naplněn rozmanitými sou-
těžemi a hrami rozzářil oči nejmenších a jejich rodičů. 
Osm čarodějných zastavení tříbilo mysl a zručnost. Ši-
kovnost byla oceněna balíčky pro mlsné jazýčky. 
Nechyběla možnost doplnit energii dobrotami z udírny 
a výčepu. Vrcholem čarodějnického reje byl „magický 
oheň s hořící čarodějnicí.“ V závěru malí čarodějníci vy-
užili možnosti opékačky špekáčků. 
Z rozzářených tváří čišela radost a spokojenost zú-
častněných. Již nyní se můžeme těšit za rok nashleda-
nou.

Skrbeňáček

Čarodějnický rej
SPOLEK SKRBEŇÁČEK
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Odpověď na otázku možná najdete ve stručném 
shrnutí činnosti Seniorklubu za poslední měsíc. 

V pondělí 8. dubna někteří naši členové přijali pozvání 
Vítka Bodláka na jeho absolventský koncert, který se 
konal v krásném prostředí kaple Božího těla v Konviktu 
v Olomouci. Koncert i prostředí kde se konal, byl pro nás 
velmi příjemný a obohacující. Vítek, který po prázdni-
nách nastupuje na konzervatoř v Kroměříži, bude také 
vystupovat začátkem června s Českou filharmonií na 
koncertu Pražského jara. 
12. dubna jsme přijali pozvání klubu vojenských důchod-
ců v Olomouci a „přivítali jsme jaro“ v Armádním domě. 
Hned následující den, sobota 13. dubna, byl dnem úklidu 
Skrbeně, který připravuje obec ve spolupráci se Skrbe-
ňáčkem, kde i senioři přiložili ruku k dílu. Odměnou nám 
bylo nejen občerstvení, ale i super dopoledne s pod-
statně mladšími spoluobčany naší obce. 
Pak opět přišla na řadu zábava, když jsme 16. dubna vyra-
zili minibusem za svými přáteli do partnerské obce Bělá 
ve Slezsku a zúčastnili se klání v soutěži „Člověče nezlob 
se“. Samozřejmě, tak jako vždy, jsme si nakoupily země-
dělské produkty na statku Veverkových, kteří hospodaří 
nepřetržitě od 18. století a ve velkoobchodě květin Klii 
spoustu květin, které se nám málem nevešly do autobu-
su. Před soutěží jsme již tradičně navštívili labyrint a lé-
čebné bazénky, založené na Priessnitzové metodě. Naši 
obec jsme reprezentovali se ctí – dovezli jsme si poháry  
a medaile za 2. a 4. místo. 
V sobotu 20. dubna jsme vlakem vyrazili do Brna, pro-
hlédnout si výstavu kuriozit ve vile Mitrovských. Největší 
pozornost jsme věnovali preparovaným lebkám indián-
ských válečníku a mumii mimozemšťana. 

Proč lidé v důchodu 
nemají čas?

SENIORKLUB

Dopoledne jsme vyplnili prohlídkou vily majitelů rodiny 
Lo'w-Beer, která sousedí se známou vilou Tugendhat 
a prohlédli jsme si kostnici u kostela sv. Jakuba, která je 
svou rozlohou druhou největší v Evropě. 
Poslední pátek v dubnu jsme se sešli na schůzce  
v Domě služeb, kde jsme již tradičně jako první oslavili 
významná životní jubilea našich členů, tentokrát Maj-
ky Brokešové a Boži Bednaříkové, kterým děkujeme za 
bohaté občerstvení. Po zhodnocení proběhlých akcí 
za uplynulé období a seznámení co nás čeká v nejbliž-
ším období, proběhla beseda. Téma besedy, kterou pro 
nás připravil člen Policie ČR pan poručík Marek Váňa. 
Bylo více než aktuální, a to nebezpečí v kyberprostoru  
a různé způsoby útoků. Většinou na nastřádané peníze 
občanů. 
26. dubna, na 1. krajském turnaji ve stolním tenise ve 
Velkém Týnci, náš klub reprezentovali pan Jan Sedláček 
a Jan Hrabal. 
A to se už přiblížil termín konání oslav 850. výročí trvá-
ní naší obce a hody. V pátek jsme přivítali Kardinála Lva 
Skrbeňského a shlédli koncert Smíšeného pěveckého 
sboru s Příkaz, kde taky zpívá náš člen pan Vladimír Bod-
lák. V sobotu 4. května jsme se nejen prošli v  nádher-
ném průvodů obcí, ale měli jsme napilno - museli jsme 
zajistit soutěž v pečení hanáckých vdolků. Přes po-
čáteční obavy, zda se najde dost kuchařek ochotných 
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pochlubit se svými výrobky, se nám sešlo 26 vzorků.  
A víte kdo vyhrál? Jediný soutěžící muž, pan Štěrba Ol-
dřich, na jehož vdolkách si pochutnal nejen předseda 
hodnotící komise, 1. náměstek hejtmana Olomouckého 
kraje pan Mgr. Ivo Slavotínek, ale i celá hodnotící porota 
a občané Skrbeně. Jako druhá se umístila paní Studená 
a třetí paní Eva Němčáková. Ostatní, jak je zvykem u se-
niorských soutěží, byli čtvrtí. 
Sotva dozněly hodové oslavy, tak jsme s baťůžkem vy-
razily, v úterý 7. května, na hrad Perštejn. Navštívili jsme 
blanické rytíře v Rudce u Kunštátů a zahradnictví Lébiš. 
Den jsme tradičně zakončili v Boskovicích v cukrárně 
„Sladké mámení“. Musíme smeknout před vitalitou na-
šich členek – paní Dopitová Liduška, Zlámalová Jarka 
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1. okrskové kolo soutěže  
v požárním sportu

Družstvo v obsazení - zleva stojí: Vojta Utíkal, Eliška Obšelová, 
Mara Koleňák, Marťa Kadláček , Ráďa Zbořil. Zleva v zákleku: Vraťa 
Obšel, Míša Pytlíček , Tonda Pozdíšek

a  Morávková Majka, které s námi neustále drželi krok. 
Přestože jsme celý den neodložili deštníky, byli jsme 
unavení, ale spokojení. Následující pátek, 10. května, vy-
razila skupina seniorek pod vedením předsedkyně klubu 
paní Protivánkové, do Luhačovic otevřít prameny a osla-
vit zahájení nové lázeňské sezóny. 13. května se manže-
lé Auovi a Bodlákoví zúčastnili a reprezentovali náš klub 
na 1. ročníku krajského turnaje v pétanque v Litovli. 
Jistě uznáte, že stihnout za měsíc tolik činností a aktivit 
vyžaduje ohromné nasazení, ale také touhu žít a prožít 
život naplněný, radostný, ve společnosti přátel a kama-
rádů.

Za Seniorklub Janka Protivánková, předsedkyně  
a Vladimír Bodlák, člen výboru

V sobotu 18. 5. 2024 proběhlo 1. kolo okrskové 
soutěže v požárním sportu, které letos uspořádali 
dobrovolní hasiči ze Střeně. 

Soutěž se skládala ze dvou disciplín a to štafeta 4x100 
m a požární útok. SDH Skrbeň patří do okrsku D35 
a  tvoří ho mimo naši obec další: Chomoutov, Horka 
n/M, Břuchotín, Příkazy, Hynkov, Náklo, Mezice, Lhota 
n/M a Střeň.
Naši hasiči ze Skrbeně skončili na štafetě 4x100 m tře-
tí, na požárním útoku byli druzí. Celkově, po sečtení 
umístění obou disciplín, se umístili na prvním místě.


